
مونولوگ استاد مشایخى 
 و باقى قضایا

هیچ ابایــى نــدارم کــه بگویــم در حکم 
بازنشســتگى من، آخرین مقطع تحصیلى، 
دکترا اعلام شــده اســت اما مبلغ دریافتى 
من با این حکم، یک میلیون  وصدهزار تومان 
است! واقعا این مبلغ شــرم آور است! اگر به 
خط فقر که شــهردار قبلى آن را اعلام کرده 
است توجه کنید، مى بینید بسیار از این مبلغ 
بالاتر اســت؛ یعنى دریافتى ما زیر خط فقر 
است! بلانســبت دوســتان هنرمند، هرمان 
هسه داستانى روایت مى کند؛ وقتى شلیک 
مى کنید، گله گاوهــا رم مى کند، در این گله 
چند گاو را مى بینید که با ســرى بالاگرفته 
مى دوند، آن ها هنرمندان گاوها هستند چون 
مى خواهند ببینند که کجا مى روند. در ادامه 
هســه مى گوید اگر هنرمندى حس مى کند 
که با آن گاو متفاوت است، حداقل باید کنار 
دستى خود را آگاه کند که ببیند کجا مى رود.

من به تمــام هنرمنــدان ســینما، احترام 
مى گــذارم و به نظــر مــن این دوســتان 
هنرمندانــى بى نظیر و فوق العاده هســتند. 
وقتى فیلم ایرانى اســکار مى گیــرد، یعنى 
بازیگران سینماى ما فوق العاده هستند؛ اما 
این افراد در ســینما خوب هســتند و تئاتر 
مقوله اى متفاوت اســت. به یــاد دارم بهروز 
وثوقى در اواخر دوره قبل تئاترى اجرا کرد به 
نام «موضوع جدى نیست» که من آن نمایش 
را دیدم. تمام منتقدان در آن دوران نوشتند: 
«آقاى وثوقى! موضوعت واقعا جدى نیست؛ 
برو و به ســینمایت برس!» او بازیگر بســیار 
بسیار خوبى است اما نمى تواند به تئاتر ورود 
کند. چندى پیش یک دخترخانم جوان سه 
الى چهار چهره سینمایى را دعوت کرده بود، 
اجاره یک دوره تــالار وحدت را هم پرداخت 
کرده بود و تالار وحدت هم که به غیر از پول 
هیچ چیز برایش اهمیت ندارد؛ نه میزان توان 
کارگردان ها را مى سنجند و نه به سابقه کارى 
او کارى دارند، اجازه اجراى نمایش را صادر 
کرد! من آن نمایش را ندیــدم چون معتقد 
بودم دیدن آن، توهین به تئاتر است اما فرزانه 
کابلى رفــت و نمایش را دیــد. وقتى از تالار 
بازگشت، از او پرسیدم نمایش چگونه بود و 
پاسخ داد: «مصیبت بود چون بازیگران اصلا 

نمى توانستند حتى راه بروند.»
به یاد دارم مسعود کیمیایى درباره جمشید 
مشایخى خاطره اى را تعریف مى کرد. او گفت: 
«وقتى پشت جمشید مشــایخى به دوربین 
است و رد مى شود هم فیزیک او حرف مى زند 
و خود تئاتر است.» خود من این وجه از او را در 
زمان اجراى نمایش «شب روى سنگ فرش 
خیس» نوشته اکبر رادى که سال1378 روى 

صحنه بردم، دیدم.
یادم است در آن نمایش یک مونولوگ بسیار 
ســنگین و طولانى اى وجود داشت و برخى 
از اعضاى گروه به من گفتند که مشــایخى 
نمى تواند آن را حفظ کند. با خود فکر کردم 
چگونه این مســئله را به او بگویم که ناراحت 
نشود، پس گفتم: «نمى خواهم این بخش را 
حفظ کند و یا حتى لب بزند چون قرار است 
این بخش ضبط و به صــورت پلى بک پخش 
شــود.» او قبول کرد و ما این بخش را ضبط 
کردیم. فرداى روزى که قطعه ضبط شده بود، 
مشایخى به من گفت که بدون متن مى خواهد 
تمرین کند. تمام نمایش را تمرین کردیم و 
وقتى به مونولوگ آخر رسیدیم، تمام آن را از 
حفظ گفت! تمام عوامل نمایش داشتند گریه 
مى کردند. وقتى او را در آغــوش گرفتم، به 
من گفت: «من رو بردى که ضبط کنم چون 
فکر مى کردى نمى تونم این بخش رو حفظ 
کنم؟!» البته بعد از دو یا سه شب که از اجرا 
گذشت، صداى ضبط شده را جایگزین کردیم 
چون مونولوگ بسیار تلخ و سنگینى بود که 
هم حال جمشید مشایخى را بد مى کرد و هم 
تمام اعضاى گروه را! به ایــن آدم مى گویند 

هنرمند اصلى تئاتر.
متاســفانه قبل از انقلاب همه مــا با «مراد 
برقــى» و «صمد» و... فریــب مى خوردیم و 
امروز هم با چیزهاى دیگر فریب مى خوریم 
و ســرگرم مى شــویم اما خودمــان متوجه 
نیستیم! متاسفانه صداوســیماى ما ضعیف 
عمل کرده و سبب شده است مردم به سمت 
ماهواره و ســریال هاى ترکیه اى که به شدت 
سطح پایین هســتند و ضدارزش ها را رواج 
مى دهند، کشــیده شــوند و با آن ها سرگرم 

شوند.

«دُم سرخ ها» از امروز در 
سینماها

غلامرضا فرجى سخنگوى شوراى صنفى نمایش 
گفت: با توجه به اینکه کف فروش فیلم ها بالاست 
مى توانند به نمایش خود در سینماها ادامه دهند. از 
چهارشنبه این هفته دهم مرداد ماه فیلم سینمایى 
«دم ســرخ ها» به کارگردانــى آرش معیریان در 
باغ کتــاب اکران مى شــود.«دم ســرخ ها» یک 
فیلم کمدى است و به دغدغه و مشکلات جوانان 
مى پردازد. در خلاصه داستان این فیلم آمده است: 
براى فرار از حقیقت خوابیدیم و کابوس دیدیم… 
جواد رضویان، بهنوش بختیارى، اندیشه فولادوند، 
رضا شــفیعى جم، على صادقى، رضا ناجى، اصغر 
سمسارزاده، شهره لرستانى، جمال اجلالى، سعید 
پیردوست، عباس جمشیدى فر، شهین تسلیمى، 
نگین معتضدى، قاسم ژولى، مجید یاسر، ماشااالله 
شاهمرادى زاده و محیا اسناوندى بازیگران این فیلم 

سینمایى هستند.

سیروس مقدم «قسم» را 
مى سازد

شــوراى صدور پروانه ساخت در جلســه اخیر با 
تولید 2 فیلمنامه موافقت کرد. فیلمنامه «قسم» به 
تهیه کنندگى جلیل شعبانى، کارگردانى مشترك 
سیروس مقدم و محســن تنابنده و نویسندگى 
محسن تنابنده با موضوع اجتماعى اجازه ساخت 
گرفت. همچنین «غریبه» به تهیه کنندگى سید 
غلامرضا موسوى و نویسندگى و کارگردانى بهتاش 
صناعى ها با موضوع اجتماعى دیگر اثرى است که 
موافقت شوراى ساخت سازمان سینمایى را اخذ 

کرده است.

اسپانسرها؛ دلیل فساد تلویزیون
مجرى سابق برنامه «هفت»؛

چرا سازمان صدا و سیما حاضر نیست اطلاعات دقیق و جزئى از قراردادها بیان کند؟
همه چیز از حرف و حدیث هایى درباره 
پرداخت هاى بى قاعــده و بى قانون به 
برخى از مجریان تلویزیون شروع شد و 
در این میان هم بحث هاى مختلفى بر سر 
ساز و کار همکارى اسپانسرها یا حامیان 
مالى با برنامه هاى تلویزیونى شــکل 
گرفت. محمود گبرلو، مجرى سابق برنامه 
«هفت» که خودش هم دانش آموخته 
رشته برنامه سازى تلویزیونى است و 
علاوه بر تهیه  چندیــن برنامه براى 
تلویزیون، اخیرا برنامه «شــب هاى 
شفاهى» را تهیه و اجرا کرده بود، از ساز 
و کار همکارى حامیان مالى با تلویزیون 

مى گوید.
ضرورت و نیاز به داشتن حامى 
مالــى در برنا مه هاى مختلف 
تلویزیــون تا چه اندازه  اســت که در 
سال هاى اخیر ما ردپاى پررنگى از آن ها 

در تلویزیون مى بینیم؟
داشتن اسپانســر یا حامى مالى در رسانه یا 
تلویزیون یا رسانه هاى تصویرى و صوتى دیگر 
امرى بدیهى است. یک ســرى سازمان ها و 
ارگان ها، نهادها و انجمن ها هستند که مایلند 
از طریق رسانه ها با پولشان برنامه تبلیغاتى 
تولید و پخش کنند. تلویزیون این امکانات را 
دارد و به راحتى مى تواند این کار را انجام دهد. 
اما نکته اى که در این میان بر سرش اختلاف 

هست این است که حد و مرز اسپانسر یا حامى 
مالى از یک برنامه تلویزیونى تا کجاســت و 
ساز و کار چگونه است؟ همان طور که گفتم 
تلویزیون مى تواند حامى مالى داشته باشد اما 

هر برنامه اى نمى تواند اسپانسر بگیرد. 
تابع سیاست هاى اسپانسر

مشــکلى که در حال حاضر داریم 
این است که همه برنامه هاى تلویزیون مورد 
حمایت اسپانســر قرار مى گیرنــد و حتى 
برنامه هاى جدى که در آن ها مباحث عمیق 
علمى و اجتماعى و فرهنگى مطرح مى شوند 
هم به تهیه کننده گفته مى شود که به سمت 
جذب اسپانســر حرکت کنند. طبیعتا اگر 
بخواهیم به سمت جذب حامى مالى برویم 
دیگر آن اســتقلال کافى در بیان اندیشه و 
حرف ها وجود ندارد و وابستگى ایجاد مى شود 
که مجبور مى شویم تابع سیاست هاى اسپانسر 
باشیم. اسپانسر هم به این دلیل که دیدگاه هاى 
خودش مورد توجه قــرار نمى گیرد برنامه را 
به ســمت دیگرى هدایت مى کند و آن طور 
که خودش مى خواهد به مباحث ســمت و 

سو مى دهد. 
با این تفاسیر دلیل اینکه قاعده 
مشــخص و تعیین شده اى در 
بحث قرارداد میان اسپانسر و تلویزیون 

وجود ندارد، چیست؟
نکته اى که در بحث قراردادها وجود دارد این 

است که هنوز هم شفاف نیست، از قدیم الایام 
واحد بازرگانى در صدا و سیما مسئول این کار 
بود که قراردادها را تنظیم و مشــخص کند 
چه مقدار آگهى باید پخش شــود، اسپانسر 
چه ســهمى دارد و حســاب و کتاب ها هم 
مستقیما با خود اسپانســر انجام مى شد. اما 
الان به گونه اى شده که به هر تهیه کننده اى، 
به دلیل نیاز به بودجه، یا نداشتن آن مى گویند 
تو اگر مى توانى براى خودت اسپانسر بیاور، 
درصد خودت محفوظ، درصد تلویزیون هم 
محفوظ. درصد محتوایى اسپانسر هم که سر 
جاى خودش اســت. این روش بسیار غلطى 
است که ناخودآگاه آدم هایى را که مى خواهند 
برنامه هاى ســالم و مفید و موثر بسازند، از 
خودشان دور مى کنند. در مجموع خروجى 
این رسانه با این نوع سیاست گذارى غلط یک 
نوع تزویــر و دروغ و ریاکارى براى مخاطبان 

است.
چرا سازمان صدا و سیما حاضر 
نیست اطلاعات دقیق و جزیى از 
قراردادها، اعــداد و ارقــام و نحوه 
پرداخت ها و پولى که اسپانسر در اختیار 
سازمان قرار مى دهد را به صورت شفاف 

بیان کند؟
اینکه چرا تلویزیون در این بحث شفاف نیست 
دلیل عمده اش این اســت که به هر طریقى 
متوســل مى شــود تا بودجه خودش براى 

برنامه سازى را تامین کند، به همین دلیل به 
هر نوع اسپانسرى هم پاسخ مثبت مى دهد. در 
سال هاى دور اگر قرار بود کسى اسپانسر شود، 
مشخص بود چه کسى قرار است این حمایت 
را انجام دهد، شناسنامه کارى اش مورد بررسى 
قرار مى گرفت، اعتبار خود آن اسپانسر مورد 
توجه بود و به هر کسى این امکانات را به راحتى 
نمى دادند. اما متاسفانه الان چون تلویزیون 
اعلام کرده که با مشکل بودجه روبه رو است، 
این رسانه مجبور شده است به جذب اسپانسر 
براى همه برنامه ها متوسل شود. طبیعى است 

که این مسئله را هم نمى تواند خیلى شفاف 
بیان کند، چون اگر قرار بشــود شفاف همه 
چیز را بیان کند، طبق قوانین مشــخص هر 
برنامه اى نمى تواند اسپانسر داشته باشد. با این 
روند، بحث نگاه انحرافى در برنامه سازى ایجاد 
مى شود. واقعیت این است که مردم نمى توانند 
باور کنند این حرفى کــه در فلان برنامه زده 
مى شود، درست و علمى است یا حرف دروغ! 
چرا نمى توانند باور کنند؟ چون کسى به نام 
اسپانسر پشت برنامه است که حمایت مالى 

مى کند و نیازهاى او باید تامین شود.

امیر جعفرى در فیلم مجید صالحى بازى مى کند«سریک» رکورد زد
اکران مردمى فیلم «سریک» به کارگردانى و تهیه کنندگى بهاره افشارى با حضور سعید عزت اللهى(بازیکن تیم ملى فوتبال ایران)، بهاره 
افشارى (تهیه کننده و کارگردان)، حسن هندى (مجرى طرح) با استقبال بى سابقه مردم در پردیس سینمایى کورش برگزار شد. بلیت هاى 
دو سانس روز شنبه فیلم «سریک» در پردیس سینمایى کورش در کمتر از بیست دقیقه به پایان رسید و این یک اتفاق بى سابقه به حساب 
مى آید. بهاره افشارى به مخاطبان «سریک» گفت: یک قدردانى بزرگ به شما بدهکارم. شما کارى کردید که در کمتر از بیست دقیقه دو 

سانس فیلم «سریک» پر شود و ما یک رکورد عجیب را به ثبت برسانیم.
این مستند که در حال حاضر در گروه هنر و تجربه اکران است به زندگى «سریک» اسب مسابقه سردار آزمون مى پردازد و به موازات آن 

زندگى صاحب سرشناسش را به تصویر مى کشد.

پیش تولید فیلم سینمایى «زیر نظر» نخستین ساخته سینمایى مجید صالحى به تهیه کنندگى محمد شایسته با دریافت پروانه ساخت 
از مدتى قبل آغاز شده و همچنان ادامه دارد. بعد از رضا عطاران، امیر جعفرى دومین بازیگرى است که حضورش در فیلم قطعى شده 
است تا نخستین همکاریش با مجید صالحى شکل بگیرد. جعفرى فیلم «قانون مورفى» ساخته رامبد جوان را هم آماده اکران دارد. «زیر 
نظر» که فیلمنامه اش توسط ابوالفضل کاهانى به نگارش درآمده یک کمدى پر بازیگر است و به زودى چند بازیگر مطرح دیگر نیز به فیلم 

اضافه مى شوند.
«زیر نظر» بعد از فیلم هاى «قانون مورفى» و «طلا» سومین فیلمى اســت که رامبد جوان و محمد شایسته به صورت مشترك تهیه 

مى کنند.
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سینماى ایران

هادى مرزبان
کارگردان تئاتر

تیمو فون گونتین فیلم ساز 28 ساله سوئیسى است که تاکنون 7 فیلم کوتاه 
ساخته است. «زن و قطار سریع السیر» هفتمین فیلم کوتاه او، پیش از نامزدى 
اسکار، برنده جایزه چشم انداز جدید جشنواره سیتگس، برنده جایزه تماشاگران 
جشنواره کوتاه شنیت، جایزه تماشاگران جشنواره هرتلند و جایزه تماشاگران 
جشنواره ساپورو شده و در جشنواره هاى لوکارنو و زوریخ نیز حضور داشته است.
الیز یک زندگى روتین مخفى دارد. او سال ها هر صبح و عصر براى قطار اکسپرس 
که از مقابل خانه اش مى گذرد دست تکان مى دهد. یک روز، او نامه اى از راننده 

قطار در باغ خود پیدا مى کند و تنهایى زندگى اش دگرگون مى شود.

زن و قطار سریع السیر
فیلم کوتاه

فیلم کوتاه «نگاه» به 
کارگردانى فرنوش صمدى، 
نویسندگى مشترك على 
عسگرى و فرنوش صمدى، 
برنده دیپلم افتخار بهترین 
فیلم کوتاه بیستمین دوره 
 Guanajuato جشنواره
مکزیک شد.

عکاس خانه

 دیپلم افتخار براى
«نگاه» فرنوش صمدى

با به پایان رسیدن فیلمبردارى فیلم 
سینمایى «ماهمه باهم هستیم» 
به کارگردانى کمال تبریزى، این 
فیلم طى دو یا سه ماه آینده آماده 
نمایش مى شود. مهران مدیرى، 
لیلا حاتمى، جواد عزتى، سروش 
صحت،مهــران غفوریــان و...  

بازیگران این فیلم هستند.

 فیلمبردارى کمدى
 «ماهمه باهم هستیم» به

پایان رسید

رکورد شکنى تام کروز با قسمت 
جدید «ماموریت غیرممکن»

«ماموریت غیرممکن: فال اوت» که ششــمین 
قسمت از مجموعه فیلم هاى اکشن «ماموریت 
غیرممکن» با بازى «تام کروز» است، در اولین 
هفته نمایش در بیش از 4300 سالن سینمایى 
آمریکا اکران خود را آغاز کرد و با 61.5 میلیون 
دلارى در رتبه نخست پرفروش ترین هاى هفته 
گیشه آمریکاى شــمالى قرار گرفت. با فروش 
61.5 میلیــون دلارى «ماموریــت غیرممکن: 
فال اوت»، این فیلم رکورد بالاترین فروش آغازین 
مجموعه «ماموریت غیرممکــن» را به نام خود 
ثبت کرد و پس از  «جنگ دنیاها» در سال 2005، 
موفق تریــن فیلم «تام کروز» در گیشــه هفته 

نخست اکران است.

سینماى جهان
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شهردارى بهارستان به استناد مصوبه شماره 515/ش ب مورخ 97/4/30 شوراى محترم 
اسلامى شهر بهارستان و مصوبه هیئت عالى سرمایه گذارى در نظر دارد پروژه تجهیز 
و بهره بردارى از رستوران و سفره خانه سنتى در قسمتى از پارك کوهستان از طریق 

مشارکت و سرمایه گذارى با بخش خصوصى به شرح ذیل اجرا نماید.
متقاضیان مى توانند با در دست داشتن مدارك لازم که موید توانایى مالى و فنى 
مى باشد جهت دریافت اسناد و مدارك فراخوان از تاریخ 97/5/10 تا تاریخ 97/5/24 
به آدرس شهر بهارستان، بلوار بهشت، خیابان آزادى، شهردارى بهارستان، دفتر امور 

سرمایه گذارى و مشارکت ها مراجعه نمایند.
مشخصات فراخوان:
1- آورده شهردارى

اختصاص ساختمان به مساحت 225 مترمربع و 500 متر فضاى اطراف آن واقع در پارك 
کوهستان

2- آورده سرمایه گذار
تجهیز و بهره بردارى از ساختمان جهت رستوران و سفره خانه سنتى

تهیه طرح توجیهى جامع و کامل (اقتصادى – مالى – فنى)
3- نحوه مشارکت

نحوه مشارکت بر اساس روش B.L.T مى باشد.
4- شرایط فراخوان

  هیئت عالى سرمایه گذارى و مشارکت شهردارى بهارستان در رد یا قبول پیشنهادات 
مختار مى باشد.

  هزینه چاپ به عهده برنده فراخوان مى باشد.
  مدت زمان اجراى پروژه جهت بهره بردارى 2 ماه مى باشد.

  چنانچه برندگان اول و دوم و سوم فراخوان حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنها 
به ترتیب ضبط خواهد شد.

  میزان سپرده شرکت در فراخوان 180/000/000 ریال مى باشد.
   سایر اطلاعات و جزییات مربوطه دراسناد فراخوان درج گردیده است.

فراخوان دعوت به مشارکت

یحیى عیدى -  شهردار بهارستان

اسکه بانگ بازیگر و کارگردان 28 ساله دانمارکى است. وى در 19 فیلم بازى 
کرده و علاوه بر کارگردانى 5 اپیزود از یک سریال، 3 فیلم کوتاه نیز ساخته و برنده 
جوایز گوناگونى شده است. «شب هاى خاموش» سومین فیلم کوتاه او است که 
در جشنواره ها و محافل بسیارى حضور داشته است.فیلم ساز در مورد این اثر 
مى نویسد: کارگردانان مختلف زیادى هستند که الهام بخش من هستند. واقعا 
نمى دانم کدام یک بیشتر مورد علاقه من هستند. اما برخى از کارگردانان مورد 
علاقه ام کن لوچ، راینر ورنر فاسبیندر، استنلى کوبریک، وس اندرسون و ریچارد 

کورتیس هستند که باعث عشق من به سینما شدند. 

شب هاى خاموش


